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Abstract 

Background: Chronic disease such as heart failure can contribute to functional disability, which can 

degrade quality of life by decrees in the ADLs performance. Heart failure is the end stage of all diseases of 

the heart and is a major cause of morbidity and mortality. The Activities of Daily Living are a series of 

basic activities performed by individuals on a daily basis necessary for independent 

living at home or in the community. 

Statement of the problem: "Evaluate the activities of daily living to patient have heart failure in Al 

Muthanna city 

Objectives of study: To evaluate the activity of daily living to patients with heart failure in al Hussein 

teaching hospital in Al-Samawah city. To find out the associated between heart failure and activity of daily 

living . 

Methodology: A descriptive quantitative study was conducted in critical care unit in all Hussein teaching 

hospital University . From December 2020 to 2021 . A non- probabilistic sample of 30 patients was 

selected . The data were collected using a questionnaire consisting of two parts , a section that included 

demographic characteristics and contains (7) paragraphs and a section that include activity of daily 

livening(barthel index) which include (Bowels, Bladder, Grooming, Toilet use, Feeding, Transfer , 

Mobility, Dressing, Stairs and Bathing) 

Conclusion: The study concluded that, a great number of sample were male and the most effected group 

are older adult and most of them were married .and we also found that difficulty with ADLs was common 

in patients with HF, progressed over time in many individuals, and was a powerful marker of adverse 

prognosis. These findings provide new insight into the burden of functional disability in patients with HF. 

Recommendations: The study recommended that there is a need for Routine assessment of patient-

reported difficulty with ADLs may aid in prognostication and tailoring of therapeutic options. And Special 

and structured training courses for 

nurses should be designed to care for patients with a disability that results in decreased ADL performance.  
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 كهٛت انخًشٚط --- جايعت انًثُٗ

 

 عُٕاٌ انبحث: 

 التعليمي تمدينة السماوة تقويم نشاط الحياة اليومية لمرضى قصور القلة تمستشفى الحسين
 

 الطلاب: 

 َجٕو حلا يٛجٙ ، عاسة احًذ شٕقٙ يحًذ ، يشٔة نبُاٌ حغٍ ،

 أيم حبٛب حغٍٛ صُٚب عبذ انحغٍٛ َاصش ، 

 

 تإشراف: 

 أ.د. ظشغاو ياجذ حًٛذ
 

 الملخص

إنٗ حذْٕس انخهفٛت: ًٚكٍ أٌ حغاْى الأيشاض انًضيُت يثم قصٕس انقهب فٙ الإعاقت انٕظٛفٛت ، ٔانخٙ ًٚكٍ أٌ حؤد٘ 

. قصٕس انقهب ْٕ انًشحهت انُٓائٛت نجًٛع أيشاض انقهب ْٕٔ عبب ADLsَٕعٛت انحٛاة يٍ خلال انًشاعٛى فٙ أداء 

سئٛغٙ نهًشض ٔانٕفاة. أَشطت انحٛاة انٕٛيٛت ْٙ عهغهت يٍ الأَشطت الأعاعٛت انخٙ ٚؤدٚٓا الأفشاد عهٗ أعاط ٕٚيٙ 

 ظشٔسٚت نلاعخقلانٛت

 ل أٔ فٙ انًجخًع.انزٍٚ ٚعٛشٌٕ فٙ انًُض

 بٛاٌ انًشكهت: "حقٛٛى أَشطت انحٛاة انٕٛيٛت نًشٚط قصٕس انقهب فٙ يذُٚت انًثُٗ

أْذاف انذساعت: حقٕٚى َشاغ انحٛاة انٕٛيٛت نًشظٗ قصٕس انقهب بًغخشفٗ انحغٍٛ انخعهًٛٙ بًذُٚت انغًأة. نًعشفت 

 انعلاقت بٍٛ قصٕس انقهب َٔشاغ انحٛاة انٕٛيٛت.

 0202أجشٚج دساعت ٔصفٛت كًٛت فٙ ٔحذة انعُاٚت انًشكضة فٙ يغخشفٗ انحغٍٛ انخعهًٛٙ. يٍ دٚغًبش يُٓج انذساعت: 

يشٚط. حى جًع انبٛاَاث باعخخذاو اعخبٛاٌ ٚخكٌٕ يٍ جضأٍٚ ، قغى  02. حى اخخٛاس عُٛت غٛش احخًانٛت يٍ 0202إنٗ 

انخُشٛػ انٕٛيٙ )يؤشش باسثم( ٔانخٙ  ( فقشاث ٔقغى ٚخعًٍ َشاغ7ٚخعًٍ انخصائص انذًٕٚغشافٛت ٔٚحخٕ٘ عهٗ )

 حشًم )الأيعاء ، انًثاَت ، الاعخًانت ، اعخخذاو انًشحاض ، انخغزٚت. ، انُقم ، انخُقم ، انًلابظ ، انغلانى ٔالاعخحًاو(

انخلاصت: خهصج انذساعت إنٗ أٌ عذدًا كبٛشًا يٍ انعُٛت كإَا يٍ انزكٕس ٔانًجًٕعت الأكثش حأثشًا ْى كباس انغٍ 

، ٔحقذيج بًشٔس انٕقج  HFكاَج شائعت نذٖ يشظٗ  ADLsعظًٓى يٍ انًخضٔجٍٛ ، كًا ٔجذَا أٚعًا أٌ صعٕبت ٔي

نذٖ انعذٚذ يٍ الأفشاد. ، ٔكاٌ علايت قٕٚت نهخشخٛص انًعاكظ. حٕفش ْزِ انُخائج َظشة ثاقبت جذٚذة نعبء الإعاقت 

 .HFانٕظٛفٛت فٙ انًشظٗ انزٍٚ ٚعإٌَ يٍ 

ٔانخٙ قذ  ADLsذساعت بأٌ ُْاك حاجت نهخقٛٛى انشٔحُٛٙ نهصعٕبت انخٙ أبهغ عُٓا انًشٚط يع انخٕصٛاث: أٔصج ان

 حغاعذ فٙ انخُبؤ ٔحكٛٛف انخٛاساث انعلاجٛت. ٔدٔساث حذسٚبٛت خاصت ٔيُظًت ل

 .ADLٚجب حصًٛى انًًشظاث نشعاٚت انًشظٗ رٔ٘ الإعاقت انخٙ حؤد٘ إنٗ اَخفاض أداء 

يعشفت جٛذة بانكًبٕٛحش انشخصٙ. انخٕصٛاث ْٙ أَّ ُٚبغٙ إٚلاء الاْخًاو انٕاجب  انخلاصت: كاٌ نذٖ انًًشظاث

 لأجٓضة انكًبٕٛحش انشخصٛت يٍ خلال انغٛاعت انصحٛت انٕغُٛت ٔٚجب إدساجٓا فٙ انًُاْج انٕغُٛت نخعهٛى انًًشظاث.
 


